

## **De les pedres en fem pans**

Estimats diocesans,

La missió evangelitzadora és complexa. Té les seves dificultats, però també —cal dir-ho— se'ns presenta sempre apassionant. Alguns, tal vegada els més desanimats, pensen que tot és un desgavell. Un moment: parlem-ne. Tot, el que és tot, seria una exageració. Sempre es poden fer millores. Un bon amic em deia: «La vida és una suma del que fas i de la manera com ho vius; en el primer apartat només cal comptar un 10%, en el segon, el 90% restant». Això ve a tomb i ho relaciono amb aquesta dita popular: «de les pedres en fem pans».

Doncs sí, cal saber girar la truita. És a dir, la nostra lectura i comprensió de la realitat pot ser feta des de diverses perspectives. Els mateixos deixebles van viure moments de desànim i incomprensió, però fou Jesús qui els rescatà i els oferí una mirada realista i esperançada alhora. No es tracta de forçar les coses, i encara menys de fer lectures irreals. No podem fugir de la realitat tal com és i tal com la vivim. En tot cas, ens cal una conversió permanent de la mirada i del cor.

Som cridats, estimats diocesans, a ser «pa», és a dir, a convertir la duresa de la nostra mentalitat —de vegades massa tossuda— i del nostre cor —de vegades massa ferit. La conversió pastoral de què tant ha parlat el papa Francesc no és un eslògan, sinó una necessitat més que evident.

La conversió, que és la gran tasca de qualsevol cristià, des del primer batejat fins a l'últim, és també un do. S'ha de demanar insistentment. Déu el concedeix quan Ell ho té determinat. Com bé sabem, han existit grans relats de conversió al llarg de la història, però el més important és el de cadascú de nosaltres. En aquest procés intervenen molts factors i actuen moltes persones. Vull fer esment dels qui ens ajuden sense saber-ho, i em refereixo sobretot als migrants i refugiats.

Avui tothom es mou, tard o d'hora. Ningú deixa la seva terra per plaer. La doctrina social de l'Església admet la lliure decisió de migrar, i encara més si és per fugir de la violència, la injustícia o, fins i tot, per buscar un nou refugi climàtic. El repte és per a tots, i és de grans dimensions. El fet d'assolir la felicitat tindrà molt a veure amb un gest de confiança que va més enllà de nosaltres. Aquest gest resta protagonitzat, força vegades, pels qui han vingut d'altres contextos i d'altres cultures, i que es mantenen fermament malgrat els innombrables rebuigs soferts. Aquesta tenacitat ens convida a una sana conversió.

Els migrants i els refugiats són, no en dubto, els qui revitalitzaran les nostres comunitats, sovint cansades i rígides. Però també les comunitats acollidores són impulsors de fraternitat. «De les pedres en fem pans», és a dir, de la realitat plural i diversa trobarem oportunitats de conversió i, per tant, d'esperança. Endavant.

Amb la meva benedicció i afecte,

+Daniel Palau Valero

Bisbe de Lleida

## **Hacer pan de las piedras**

Queridos diocesanos,

La misión evangelizadora es compleja. Tiene sus dificultades, pero también —hay que decirlo— siempre se nos presenta apasionante. Algunos, tal vez los más desanimados, piensan que todo es un desbarajuste. Un momento: hablemos de ello. Todo, lo que es todo, sería una exageración. Siempre se pueden hacer mejoras. Un buen amigo me decía: «La vida es una suma de lo que haces y de la manera como lo vives; en el primer apartado solo hay que contar un 10%, en el segundo, el 90% restante». Esto viene al caso y lo relaciono con este dicho popular: «hacer pan de las piedras».

Pues sí, hay que saber darle la vuelta a la tortilla. Es decir, nuestra lectura y comprensión de la realidad puede hacerse desde diversas perspectivas. Los mismos discípulos vivieron momentos de desánimo e incomprendición, pero fue Jesús quien los rescató y les ofreció una mirada realista y esperanzada a la vez. No se trata de forzar las cosas, y menos aún de hacer lecturas irreales. No podemos huir de la realidad tal como es y tal como la vivimos. En todo caso, necesitamos una conversión permanente de la mirada y del corazón.

Estamos llamados, queridos diocesanos, a ser «pan», es decir, a convertir la dureza de nuestra mentalidad —a veces demasiado terca— y de nuestro corazón —a veces demasiado herido. La conversión pastoral de la que tanto ha hablado el papa Francesc no es un eslogan, sino una necesidad más que evidente.

La conversión, que es la gran tarea de cualquier cristiano, desde el primer bautizado hasta el último, es también un don. Hay que pedirlo insistentemente. Dios lo concede cuando Él lo tiene determinado. Como bien sabemos, han existido grandes relatos de conversión a lo largo de la historia, pero el más importante es el de cada uno de nosotros. En este proceso intervienen muchos factores y actúan muchas personas. Quiero hacer mención de quienes nos ayudan sin saberlo, y me refiero sobre todo a los migrantes y refugiados.

Hoy todo el mundo se mueve, tarde o temprano. Nadie deja su tierra por placer. La doctrina social de la Iglesia admite la libre decisión de migrar, y aún más si es para huir de la violencia, la injusticia o, incluso, para buscar un nuevo refugio climático. El reto es para todos, y es de grandes dimensiones. El hecho de alcanzar la felicidad tendrá mucho que ver con un gesto de confianza que va más allá de nosotros. Este gesto lo protagonizan, muchas veces, quienes han venido de otros contextos y de otras culturas, y que se mantienen firmes a pesar de los innumerables rechazos sufridos. Esta tenacidad nos invita a una sana conversión.

Los migrantes y los refugiados son, no lo dudo, quienes revitalizarán nuestras comunidades, a menudo cansadas y rígidas. Pero también las comunidades acogedoras son impulsoras de fraternidad. «Hacer pan de las piedras», es decir, de la realidad plural y diversa encontraremos oportunidades de conversión y, por tanto, de esperanza. Adelante.

Con mi bendición y afecto,

+Daniel Palau Valero

Obispo de Lleida